
13

رونق تولید با توان دانش بنیان ها
گزارشی از فعالیت های برخی شرکت های پارک علم وفناوری خراسان که برای خودکفایی در عرصه های مختلف می کوشند
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 آغاز عرضه بدون محدودیت شیرخشک

ایرنا| سرپرست اداره کل فرآورده های طبیعی، سنتی و مکمل سازمان غذاودارو 
از اعمال اصلاحات در دستورالعمل های مرتبط با توزیع شیرخشک در کشور خبر 
)دوشنبه ۱۵بهمن( بدون هیچ گونه محدودیت  داد و گفت: شیرخشک از دیروز
و بــراســاس تقاضای مصرف کنندگان در داروخــانــه هــای سراسر کشور عرضه 

 می شود.   
علی صفا افزود: برای جلوگیری از سوءاستفاده های احتمالی، داروخانه ها موظفند از 
فرد متقاضی شیرخشک، کارت شناسایی کودک را درخواست و رؤیت کنند که این اقدام 
 به منظور اطمینان از تحویل مناسب محصول به متقاضیان واقعی، انجام می شود.

 
روی خط 

جامعه

 شتاب شوق برانگیز علمی

بعد از پیروزی انقلاب اسلامی، کشور در عرصه های مختلف 
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شاهد تغییرات بنیادین و اساسی در سیاست ها، رویکردها 
ــود. یــکــی از ایـــن عــرصــه هــای مــهــم کــه خــود بعدا  و رونـــدهـــا بـ
زمینه ساز تغییرات گسترده تری در کشور شد، توجه به علم، 
دانش، دانشگاه و نقش آفرینی آن در فرایندها و فعالیت ها بود. 
توسعه نظام آموزشی و دانشگاه ها از یک سو و ایجاد رغبت 
، سبب ایجاد  عمومی برای حرکت در این مسیر از سوی دیگر
عزم عمومی و توجه ویژه مردم به جنبش علمی در کشور شد 
که بدون شک اثــرات گسترده ای بر رونــد پیشرفت کشور نیز 
گــذاشــتــه اســـت. آرام آرام بــا تــأســیــس و تــوســعــه دانــشــگــاه هــا، 
پژوهشکده ها، اندیشکده ها و پارک های علم وفناوری دولتی 
، مردم و خصوصا  و خصوصی به صورت گسترده و در سراسر کشور
کــردنــد و ســواد  کــز علمی پیدا  جــوانــان، انگیزه مضاعفی بــرای حــضــور در مــرا

 عمومی جامعه با سرعت درخورتوجهی افزایش یافت.   
هرچند بعدها و با سبقت کمیت بر کیفیت در این زمینه، چالش های جدی 
، غفلت از بی مهارتی و... گریبان  غ التحصیلان بیکار همچون مدرک گرایی، فار
کــان نیز درگــیــر آن هستیم، به هرحال  نــظــام علمی و آمــوزشــی را گــرفــت و کــمــا
خ داده است که قطعا انکارکردنی نیست. جایگاه  پیشرفت های چشمگیری ر
بالا و والای ایران در عرصه های علمی مختلف همچون سلول های بنیادی، 
نانوفناوری، دانــش هسته ای، صنایع نظامی و... اتفاق بسیار مهمی است 
خ داده است و همچنان با سرعت ادامه دارد؛ هرچند  که در چند دهه اخیر ر
از منظر رهبر معظم انقلاب این مهم باید با شتاب بیشتری ادامــه پیدا کند؛ 
آن چنان که چندی پیش اشاره کردند: »دستیابی ایران به رتبه۱6 علمی جهان، 
کز علمی است.  نتیجه تلاش های بی وقفه ده پانزده سال اخیر در دانشگاه ها و مرا
شتاب علمی شوق برانگیزی که این افتخار را نصیب ایران کرد، امروز کم شده 
است و مسئولان باید همت مضاعف کنند که حرکت پیشرفت علمی از دور نیفتد 
و متناسب با نیاز کشور شتاب گیرد«. هرچند عده ای هستند که سم پاشی و تلاش 
می کنند با ایجاد جو ناامیدی، کشور را در همه عرصه ها درحال پسرفت نشان 
دهند اما بدون شک چشم بستن بر توانایی ها و موفقیت هایی که جامعه علمی و 
دانشگاهی کشور در سال های اخیر خلق کرده است، یک اشتباه بزرگ و تکراری 
است که سبب می شود بعضی وقت ها به آنچه داریم، باور کافی نداشته باشیم؛ 
به ویژه دستاوردهای ارزشمند در حوزه پژوهش و فناوری که متولد ذهن و اندیشه 
غ از هر نوع باوری، نباید  جوانان، دانشجویان و استادان دانشگاهی ماست و فار

 این نبوغ ایرانی را کوچک بشماریم، نادیده بگیریم یا انکار کنیم.   
تولید علم نافع و کاربردی و حرکت روبه رشد علمی کشور در همه عرصه ها باید 
که پیشرفت در این  همچنان از اولین دغدغه های نظام اجتماعی باشد؛ چرا
زمینه سبب افزایش قدرت، امنیت و رفاه کشور و مردمان آن می شود. هنوز هم 
با همه مسائل و چالش های جدی که نظام علمی و آموزشی کشور با آن مواجه 
است، این اصل انکارناپذیر است که مسیر پیشرفت کشور از راه توسعه علم 
گر در ابتدای پیروزی انقلاب اسلامی دستیابی  سودمند و کاربردی می گذرد. ا
کشور به جایگاه علمی معتبر و رفیع در سطح منطقه و جهان به عنوان یک آرمان 
کنون این مهم، ضرورتی انکارناپذیر و پیش نیاز اساسی توسعه  ح بود، ا مطر
« که مطلعی برای رشد  و توانمندی کشور است. باید این »شتاب شوق انگیز
کان استمرار یابد، به روزرسانی  جامعه ایرانی از طریق علمی بوده است، کما
و تازه گردانی شود، چالش ها و مسائل آن شناسایی و رفع شود، از آن حمایت 
و به آن در همه ابعاد، احترام گذاشته شود تا کشور بتواند مستقل از دیگران هر 
آنچه به آن نیاز دارد، با شایستگی و توانمندی کسب کند و بدین وسیله، رفاه 

و مطلوبیت زندگی مردم تا حد زیادی افزایش یابد.
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 44میلیون لیتر

مهر| معاون محیط زیست انسانی سازمان حفاظت محیط زیست گفت: ۴۴میلیون 
، سوخت مازوت در نیروگاه های مختلف کشور مصرف می شود که همه  لیتر در روز

آن ها به یک اندازه روی نقاط جمعیتی اثر منفی نمی گذارد.
صدیقه ترابی درباره برنامه ها و آنچه این سازمان برای کاهش آلودگی هوا در کشور 
انجام می دهد، توضیح داد: می کوشیم که دست کم مازوت سوزی را به تدریج 

حذف کنیم.

20هزار کاشت
کنون ۲۰هزار حلزون شنوایی در ایران  مهر| به گفته مشاورعالی وزیر بهداشت، تا
کاشته شده است. این فناوری پیشرفته در گذشته برای عموم مردم دردسترس 
نبود، اما امروزه افراد نیازمند می توانند با حمایت های هیئت امنای صرفه جویی 
ارزی از قدرت شنوایی بهره مند شوند.علی جعفریان یادآوری کرد: در گذشته، 
ج از کشور بودند و هزینه ای  بیماران برای انجام پیوند کبد، ناچار به سفر به خار
بالغ بر ۱۵۰هزار پوند یا ۲۰۰ تا ۳۰۰هزار دلار آمریکا پرداخت می کردند. علاوه بر این، 
انجام آزمایش های مرتبط، مستلزم سفرهای پرهزینه بود. اما امروز با توسعه 

ظرفیت های درمانی، بیش از ۱۱هزار پیوند کبد در کشور انجام شده است.

530هزار سقط
ایرنا| پژوهشگر حوزه حیات جنین برآورد جهانی سقط را سالانه بین ۴۵ تا ۷۵میلیون 
نفر خواند و افزود: برپایه پژوهشی که سال۱۳98 در ایران انجام شد، سالانه حدود 
۵۳۰هزار سقط عمدی برآورد شده است که با اصلاح برخی متغیرها، می توان این 
تعداد را به حداقل رساند که البته پژوهش جدیدی در حال انجام است و به زودی 

آمار جدید منتشر خواهد شد.
کید بر اینکه نباید به مسئله سقط جنین نگاه زنانه داشته  حجت حاجی کاظم با تأ
باشیم و نقش پدران را نادیده بگیریم، گفت: مردان در تمامی شئون تربیتی خانواده 
حضور کمرنگی دارند.او با اشاره به اینکه بهتر است در مسائلی مانند سقط جنین 
، به نقش خانواده و پدر نیز توجه شود، نخواستن  به جای پرداختن به نقش مادر
فرزندِ بیشتر را یکی از دلایل مهم سقط در کشور بیان کرد و افزود: این موضوع 
تحت تأثیر سیاست های جمعیتی در سال های گذشته، موجب افزایش سقط 
کید بر حفظ حیات جنین است. غ از مباحث جمعیتی، تأ کنون فار شده بود اما ا
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 استعدادشان را پیدا کرده اند و در مسیری قدم گذاشته اند 

گزارش 
روز

کـه درسـت هم راسـتای پیشرفـت و کمک به مـردم همین 

سرزمیـن اسـت. هرآنچـه از دانش و علـم تئـوری و تجربی 

آموخته اند، با عشـق و تـاش در حوزه هـای مختلف، کنار 

هـم گذاشـته اند تـا خدمتـی عرضه کننـد و دسـت یاریگر 

حوزه هـای تولیـد باشـند. دانش بنیان هـا مصـداق عینی 

و واقعـی کلمه خودکفایی هسـتند؛ همان هـا که تحریم ها 

را بی ثمـر و کمبودها را برطـرف می کنند. دانشـی را ایجاد 

کرده اند و براساس آن، استقال را به حوزه های اقتصادی 

و اجتماعی می کشانند تا چرخ تولید بچرخد و کارخانه ای 

از رونـق نیفتـد. اکنـون 620شرکت دانش بنیـان در پارک 

علم وفنـاوری اسـتان فعالیـت می کننـد و بخشـی از رونق 

تولیـد را در دسـت دارنـد. فرصـت کوتاهـی داشـتیم که با 

چنـد نفر از آنـان بـه نمایندگـی از دیگران سـخن بگوییم، 

خاصه ای از توانمندی هایشـان را بنویسـیم و از خودکفایی شان یاد کنیم.
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اتکا به خود در مقابل تحریم

مرتضی نوروزی کاخکی  
مدیرعامل شرکت پناپ)توسعه پروژه های نیرو و اتوماسیون پاژ(

راه اندازی: سال1395

حتما مفاهیمی دربــاره انقلاب های 
ــی شـــنـــیـــده ایـــد. انـــقـــلاب  ــت ــع ــن ص
اول صنعتی بــا مــوتــور بــخــار رقــم 

ــلاب دوم بــا اســتــفــاده  ــق ــورد، ان ــ خ
از الکتریسیته در صنایع، انقلاب 

ــوم بــا اضــافــه شــدن اتوماسیون  س
ع  صنعتی به فرایند تولید و موضو
کنون  که ا انقلاب صنعتی چهارم 
درگــیــر آن هستیم، اضــافــه شــدن 
هــوش مصنوعی بــه اتــومــاســیــون 
ــا خط  ــت؛ یــعــنــی مـ ــ صــنــعــتــی اسـ

تـــولـــیـــدی داریــــــم کـــه بـــه صـــورت 
کــار می کند و از هــوش  اتوماتیک 

مــصــنــوعــی هـــم بــهــره مــنــد اســـت. 
ــی هــمــه انـــقـــلاب هـــای  ــ ــروج ــ در خ
صنعتی، دست آخر باید محصولی تولید 
کنیم که کیفیت مطلوب تر و تعداد بیشتر و هزینه 
کمتری داشته باشد. رسالت مــا، توسعه فناوری های 

مرتبط با اتوماسیون صنعتی در خطوط تولید است. ما سیستم 
کنترل مناسب این خطوط را با فناوری روز که موردنیاز است، 
توسعه مــی دهــیــم. در ایـــن زمینه هــم اولــیــن شرکتی هستیم 
که در کشور فعالیت خود را آغاز کرده است و با این عنوان موفق 
به دریافت گرید دانش بنیان شدیم. شرکت های دانش بنیان 
زیاد هستند ولی با عنوان اتوماسیون خط تولید، ما اولین شرکت 
و  ل صنعتی خطوط تولید هــم جز کنتر بودیم. سیستم های 
که ازسوی کشورهای دیگر تحریم  اولین فناوری هایی بودند 
کنون در استاندارد جهانی، سیستم های شرکت های  شدند. ا
، سیستم کنترل هستند اما به ما خدمات مستقیم  یکپارچه ساز
نمی دهند و دریافت غیرمستقیم خدمات هم از آن هــا سخت 
ــادی نیروی  اســت. فــنــاوری حجم گسترده ای دارد و حجم زی
کار  البته تحریم خدمات مهندسی،  کارشناسی می خواهد و 
ــد  ــت. بــررســی هــا نشان مــی دهــد بیش از ۷۵درصـ ــاده ای اس سـ
کارخانه های حوزه صنایع متوسط و بــزرگ دنیا را شرکت های 
وپایی و آمریکایی اداره می کنند و به طور طبیعی  پیمانکار ار
بــه ایــران خدمات نمی دهند و ۲۵درصـــد بقیه آن هــا هم قادر 
به خدمات دهی خاصی نیستند. درمجموع در فناوری توسعه 
اتوماسیون صنعتی باید متکی به داخل باشیم. ارائــه نشدن 
خدمت ازســوی آن هــا باعث می شود یک خلأ بــزرگ در حــوزه 
فناوری داشته باشیم.یکی از مشکلات اصلی صنایع ما، این است 
که قیمت تمام شده محصولاتمان، زیاد و کیفیت محصولمان 
درمقایسه با نمونه خارجی نامرغوب است و دلیل بزرگ آن هم، 
عقب ماندن از فناوری اتوماسیون صنعتی است. ما سعی کردیم 
خ صنعت  ــم کنیم و خــدمــات بـــه روز بدهیم تــا چــر ایــن خــلأ را ک
بچرخد و دچــار توقف تولید یا افت کیفیت نشود. ما به سراسر 
کشور خدمت می دهیم و شکل خدمات ما هم به گونه ای است 
که باید کنار مجموعه باشیم و خدمات تعمیر و نگهداری بدهیم 
و یکی از دلایلی که نمی توان از کشورهای خارجی خدمات گرفت، 
همین نداشتن پشتیبانی است. مجموعه ای داشتیم که از کشور 
خارجی خدمت گرفت و پنج سال خط تولیدش خوابیده بود؛ چون 
طرف خارجی برای راه اندازی نیامد. قیمت تمام شده خدمات 
ما نسبت به خارجی ها کمتر است؛ چون کار مهندسی در ایران 
درمقایسه با خارجی ها با فرض کیفیت یکسان، ارزان تــر است 
و تقریبا ۴۰درصد نمونه خارجی است. با توجه به اینکه خدمات 
اتوماسیون صنعتی حجم گسترده ای دارد، نمونه های چینی 
ــزام زیــادی به رعایت استانداردها ندارند و ضعیف  و هندی ال
هستند اما ما تمام سعی خود را می کنیم تا استانداردها را رعایت 
کنیم و کیفیتی در سطح استاندارد اروپا داشته باشیم و بازخوردها 
کنون موفق  و برتری ما در جشنواره ملی فولاد، نشان می دهد که تا

عمل کرده ایم.   

بدون نمونه خارجی

نوید افتاده رحمتی  
مدیرعامل شرکت امیدپترو انرژی خاوران  

راه اندازی: سال1395  

ــار شــرکــت مـــا ســاخــت  ــ ک
تجهیزات آزمایشگاهی 
ــرای  ــن ب ــلای ــش آن ــای و پ
ایجاد زیرساخت های 
ــازی  ــ ــدس ــ ــن ــ ــم ــ ــوش ــ ه
ــایـــع  ــنـ ــیـــد در صـ ــولـ تـ
مــعــدنــی اســـت. ایــن 
دانــــــــــش، مـــرتـــبـــط 
بــا هــوشــمــنــدســازی 
صـــــنـــــایـــــع اســـــت 
ــایــع مــعــدنــی  و صــن
کــز  ن مــتــمــر ی آ و ر
ــد؛ به این  شــده ان
ترتیب که از مراحل 
مــخــتــلــف تــولــیــد، 
نــمــونــه گــرفــتــه مــی شــود 
ــســـت مــی کــنــنــد  ــل تـ ــ ــحـ ــ و در مـ
و نتایج به اتاق کنترل ارســال می شود 
و سیستم هوشمند دستور می دهد. ما 
هم از دانـــش خارجی استفاده می کنیم 
در عین حال، 6 دستگاه ما ثبت اختراع 
دارد، دو دستگاه نمونه خارجی ندارد و سه 
محصول ما هم دانش بنیان است.  مشکل 
که هزینه  نمونه های خارجی ایــن اســت 
ــد و خــدمــات پس از فــروش  سنگینی دارن
ندارند، درحالی که ما خدمات لحظه ای 
کرمان، نماینده  می دهیم؛ مثلا در شهر 
ــرای تــعــمــیــرات و خــدمــات دهــی  ــ بــومــی ب
داریم. دستگاه هایمان را در رقابت با نمونه 
خارجی و پس از تست می فروشیم. خریدار 
گر  فرصت دارد دستگاه را تحویل بگیرد و ا
 مورد تأییدش بود، هزینه را پرداخت کند.   
، تنها دو شــرکــت هستیم  کــشــور در همه 
کــه در ایــن زمینه، حــوزه مشابه داریم اما 
که فقط ما  تــعــدادی خدمت هــم هست 
انجام می دهیم. چالش مهم ما در ایــن 
ــت کــه بــاعــث  ــرازی انــــرژی اسـ ــاتـ حــــوزه، نـ
می شود تولید و درآمــد شرکت ها کاهش 
ــرش  ــعــدی، اث پــیــدا کــنــد و در لایـــه هـــای ب
را روی ما نشان بدهد. مشکلات تابستان 
امسال و پارسال که شرکت ها با قطعی های 
مداوم انرژی روبه رو بودند و دچار کمبود 
نقدینگی شدند، به ما هم رسید. فعالیت 
مــا مخصوص صنعت فــولاد اســت؛ البته 
درحال برنامه ریزی هستیم که در بازارهای 
عمومی تر هم بفروشیم؛ مثل بازار روی، 
مـــس، مــعــادن طــلا و هــمــچــنــیــن صنعت 
سیمان. مــوضــوع صـــادرات بــرای مــا هم 
با ایجاد زیرساخت ها انجام شدنی است و ما 
درحال طی مراحل آن هستیم اما تحلیل 
ــازار دلار و نوساناتش  و تصمیم گیری در ب
ــار سختی  بـــرای شــرکــت هــایــی مثل مــا، ک
اســت. اصــولا شــرکــت هــای دانش بنیان، 
چالش های فنی را آسان تر حل می کنند 
تا چالش های مالی. کار صادرات و بازرگانی، 
که قدرت تحلیل  قوانین و جزئیاتی دارد 
ج است و ما در مراحل  ــوان ما خــار آن از ت

ابتدایی این مسیر هستیم.   

یکی از دلایلی 
که نمی توان 

از کشورهای خارجی 
خدمات گرفت، همین 
نداشتن پشتیبانی 

است

استقلال ملی در استخراج زعفران

پریسا مردانی  
مدیرعامل شرکت هوشمند فن آوران سلامت گستر چابک  

راه اندازی: سال1400  

ــا بــا هــدف  شــرکــت دانــش بــنــیــان م
ــواد مــؤثــره  ــرآوری و اســتــخــراج مـ ــ ف
زعفران برای کاربردهای دارویی، 
غـــذایـــی و آرایـــشـــی بـــهـــداشـــتـــی 
راه اندازی شده است. کروسین، 
ماده مؤثر گیاه زعفران است اما 
آنچه در استخراج آن مهم است، 

 میزان خلوص آن است.   
کــوپــه هــای دارویـــی  در فــارمــا
کــه فهرستی دربـــاره  کــتــابــی  (
ــات دارویــــــــی دارد(  ــ ــلاع ــ اط
بسیاری از کشورها ذکر شده 
ــت کـــه کـــروســـیـــن حــتــمــا  ــ اسـ
ــایــد خــلــوص 98درصــــدی  ب
داشته باشد و براین اساس، 
ــد را اســتــخــراج  ــ مــا خــلــوص 99درص
کــرده ایــم. موضوع دیگر تنوع در محصول 
اســت. کشور مــا بــزرگ تــریــن تولیدکننده زعفران 
اســـت امـــا بــا خــام فــروشــی، زنــجــیــره ارزش افــــــزوده ایــجــاد 
نکرده ایم و ارزآوری نداریم. ما این زنجیره را تکمیل کردیم 
ــی، آرایــشــی، بهداشتی و غــذایــی مــاده  و هــم در حـــوزه دارویـ
اولیه، تولید و هم محصولاتی را برپایه زعفران تولید می کنیم 
 ، که در تولیداتی همچون انواع دارو مثل ضدسرطان، ضدآلزایمر
ضدافسردگی، تقویت حافظه و مغز و مکمل دیابتی کاربرد دارند 
و همه می  توانند از آن استفاده کنند. ما در شرکت دانش بنیان 
خود، هم در زمینه مشاوره فرمولاسیون فعالیت می کنیم و هم 
در حوزه تولید محصولات. این محصولات با توجه به کیفیتشان 
می توانند جایگزین بسیاری از عمل های جراحی و تزریقاتی 
کس باشند. ما مشتریانی از کشورهای آلمان  همچون بوتا
و اسپانیا داریــم و درحــال رایزنی با کشورهای امــارات و چین 
هستیم کــه صــادرات بـــه آن مناطق را آغــاز کــنــیــم. در حـــوزه 
کار می کنیم. شرکت های  داخل هم با شرکت های مختلف 
کار استخراج  دانشگاهی داخلی در مقیاس آزمایشگاهی، 
کــروســیــن را انـــجـــام مــی دهــنــد و از نـــظـــر خــلــوص مــا از آن هـــا 
9۰درصد  جلوتر هستیم. جدا از خلوص استخراج آن ها که 
است، تنوع ما را هم ندارند. ما تنها شرکتی در کشور هستیم 
کــه در هــمــه حــوزه هــا فعالیت مــی کــنــد. نــمــونــه هــای چینی 
ــازار عرضه می شود؛  و آلمانی با قیمت های چندبرابر در بـ
چون آن ها زعفران خام را از ایران می خرند و فرآوری می کنند 
و باز به خودمان می فروشند. باتوجه به اختلاف قیمت برای 
شرکت های تولیدی، مقرون به صرفه است که این محصول 
را از ما خریداری کنند. قیمت زعفران به تنهایی بسیار زیاد است 
گر قرار باشد محصولش را هم خارجی بخرند، توجیه پذیر  و ا
نیست. درعین حال که خلوص نمونه های چینی 9۵درصد 
گر شرکتی خلوص 99درصد بخواهد، باید فقط از کشور  است و ا
کند، درحالی که قیمت تمام شده محصول ما  آلمان خرید 
یک چهارم نمونه خارجی است. ما هم در حــوزه کاری خود 
چالش هایی داریم. باتوجه به اینکه تنها و اولین شرکتی هستیم 
کار می کنیم، با سازمان های مخاطب خود  که دراین حوزه 
چالش تعیین استانداردها را داریم. هنوز برای این محصول، 
استانداردی تعریف نشده است و خیلی وقت ها خودمان برای 
تدوین آن همکاری می کنیم. باید در این زمینه به استاندارد 
مشخصی برسیم تا هر شرکتی درباره تولید آن ادعا نکند. برای 
صــادرات محصول هم هنوز چارچوبی تعریف نشده است؛ 
چون این محصول جدید است. هنوز به هر سازمان مراجعه 
 می کنیم، باید درباره محصول توضیح بدهیم و آن را معرفی

 کنیم.

نمونه های چینی 
و آلمانی با قیمت های 
چندبرابر در بازار عرضه 
می شود؛ چون آن ها 
زعفران خام را از ایران 
می خرند و فرآوری 

می کنند و باز به خودمان 
می فروشند

پلاک افتخار

مشکل نمونه های 
خارجی این است 
که هزینه سنگینی 

دارند و خدمات پس 
از فروش ندارند، 

درحالی که ما خدمات 
لحظه ای می دهیم


